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  محمدصادق عابديني
كار  تلويزيونی»هف�ت«  برنام�ه  از  چه�ارم  س�ري 
خ�ود را آغ�از ك�رد، ب�ا اي�ن تف�اوت ك�ه مج�ري برنامه 
ب�ر خ�اف اس�اف خ�ود چه�ره س�ينمايي نيس�ت. 
رضا رشیدپور از برنامه صبحگاهي»حالا خورشید« گرفته كه هر 
صبح پاپیچ مسئولان مي شود تا گفت و گوي تاك شويي اش با 
رئیس جمهور كه برخلاف نظرات بسیاري از بیننده ها با چالش 
و سؤال هاي س��خت همراه نبود، همیش��ه چهره اي تلويزيوني 
بوده اس��ت. مجري با چهره اي كه اكثراً لبخند جزء جدانشدني 
از اجراهايش است، سعي مي كند صريح باشد و البته در بیانش 
اينگونه تصور مي شود كه همیشه طرف مردم را دارد. با اين حال 
رش��یدپور چهره اي سیاسي نیز هس��ت كه علاقه دارد در كنار 
سیاستمداران ديده شود و از عالم سیاست گرفته تا بازيگري در 
سینما را نیز تجربه كند. همه اينها به كنار ولي براي اهالي سینما، 
»هفت« يعني مهم ترين برنامه تلويزيوني كه مي تواند مطالبات و 
خواسته هاي اهالي سینما را دنبال كند؛ برنامه اي كه پیش از آنكه 
به رشیدپور برسد، سه دست چرخیده و امروز چهارمین مجري 
و سردبیر برنامه كسي است كه نسبت به مجريان قبلي كمتر در 
فضاي سینما بوده است. همین موضوع نگراني هايي را از نزول 
هفت به دنبال داشته است. محمد تقي فهیم، منتقد پیشكسوت 
در يادداشتي با لحني كنايه آمیز اولین اجراي رشیدپور را در هفت 
نقد كرده است و از مديران رسانه ملي خواسته تا جايگاه هفت را به 
مجري جديد آن گوشزد كند، البته در كنار نقد هاي دلسوزانه اي 
از جنس آنچه فهیم متذكر شده است، برخي از سینمايي ها هم 

از اينكه »هفت« دوباره بازگشته و مجري جوان، هدايت آن را بر 
عهده گرفته است، ابراز خوشحالي كرده اند. آنچه از دو قسمت 
اول برنامه هفت بر مي آيد، اين است كه رشیدپور مي خواهد بیش 
از آنكه »هفت« را به برنامه اي چالشي تبديل كند، آن را به محلي 
براي نزديك شدن به سینماي ايران بداند. براي همین قسمت 
اول گفت و گوي وي با عوامل فیلم سینمايي »شعله ور« بیش از 
آنكه نقادانه باشد به يك تاك شوي ملايم تبديل شد؛ چیزي كه 
احتمالاً تا جا افتادن رشیدپور در نقش مجري برنامه تخصصي 

سینمايي در تلويزيون بايد شاهد ادامه آن باشیم. 
اكنون »هفت« بعد از چند ماه تعطیلي بازگشته و در سه دوره 
قبلي با تعويض هر سردبیر و مجري، سیاس��ت هاي اين برنامه 
نیز به طور كلي متفاوت شده  است. اجراهاي فريدون جیراني، 
محمود گبرلو و بهروز افخمي هر كدام نقاط ضعف و قوتي داشته 
است كه امید مي رود رشیدپور با درك اين نقاط به رفع ضعف ها 

و پر رنگ تر كردن نقاط قوت برنامه بپردازد. 

بيم و اميدهاي مهم ترين برنامه سينمايي در تلويزيون

»هفت« برگشت اما نه آن طور كه تصور مي شد
تلويزيون براي پخش اختتاميه جشنواره فجر شرط گذاشت

لباس ها و پوشش ها با عرف در تعارض نباشد
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تندرستى از كمى حسادت است. 

امپراطور جهنم و پاسخي به سؤال »اينها از كجا آمده اند؟«

داعش شرقي، داعش غربي
  مهدي بياتي 

يكي از موضوعاتي كه براي هر سینمايي مهم است، پرداختن 
به مسائلي است كه به نوعي مبتلابه جامعه است. »داعش« 
يكي از كلیدواژه هاي پرتكرار در سالیان اخیر است و مردم 
بس��یاري در دنیا به جهت توان تبلیغاتي س��ردمداران اين 
فرقه با آن آشنايي پیدا كرده اند، اما داعش كیست و از كجا 
سربرآورده اس��ت؟ اين سؤالي اس��ت كه در سینما تلاشي 
جدي براي پاس��خ به آن صورت نمي گیرد. اخیراً فیلمي با 
همین عنوان در س��ینماي هند تولید ش��ده كه با تحريف 
به واقعیت هاي مربوط به داعش پرداخته اس��ت؛ انگاره اي 
كاملًا شرقي از داعش، در واقع يك داعش شرقي؛ تلاشي كه 
احتمالاً سینماي هالیوود هم در ماه هاي آتي پیش خواهد 
گرفت تا از اساس غربي بودن اين لكه ننگ و غده سرطاني را 
منكر شود، حتي اگر در مناظرات انتخابات سال گذشته يكي 
از موضوعات محوري تشكیل داعش توسط امريكا در دوران 
اوباما و هیلاري كلینتون باشد. به تازگي در سینماي ايران 
»امپراطور جهنم« كه ساخته اي نمادين درباره »داعش« 
است، تلاش كرده به ريشه هاي شكل گیري خشونت در قلب 
اروپا، در منطقه خاورمیانه بپردازد و در آخرين سكانس از 
روي غربي و صهیونیستي داعش پرده بر مي دارد. ماجرا حول 
يك مفتي وهابي است كه پس از اتفاقاتي كه برايش مي افتد، 
به تعبیر خود شمشیر را از غلاف درآورده و به عنوان يكي از 
رهبران اصلي داعش و يكي از مفتي هاي اين فرقه شناخته 
مي ش��ود. گروهي كه او رهبري مي كند در اروپا كشتار راه 
مي اندازند. تحريكات مذهبي در اروپا يكي از استدلال هاي 
او براي پیوستن به داعش است. »افراط« و »تكفیر« اما او را 
به جايي مي رساند كه هم كیشان مسلمان خود را كه پشت 
سرش نماز مي خواندند، سر مي برد. اين راديكالیسم او را در 
پايان فیلم به انفعال مي رساند. مفتي وهابي كه به دلیل آتش 
زدن قرآن توسط تندروهاي مس��یحي، قانع شده داعش را 

رهبري كند، خود از ترس جانش قرآن سوزي مي كند. 
مواجهه نمادين »امپراطور جهنم« با مس��ئله داعش البته 
كم و كاس��تي هاي فیلمنامه اي فراوان��ي دارد كه به گفته 
كارگردان نتیجه سانسور گسترده اين فیلم توسط نهادهايي 
جز ارش��اد اس��ت. تهیه كننده فیلم مي گويد: فیلم را اخته 
كردند. اين درس��ت ترين تعبیر درباره »امپراطور جهنم« 
است. فیلم اخته اس��ت. انگار حرف هاي نگفته فراواني در 
پس فیلم هست كه زده نمي ش��ود. اگرچه توجه به منافع و 
مصالح ملي مهم است، اما سینما جاي تعارف كردن نیست. 
گويا بس��یاري از بخش هاي مربوط به نقش عربس��تان در 

تشكیل داعش خنثي ش��ده و حتي نقش اتحاديه اروپا در 
ساپورت اين جريان كمرنگ شده است، به همین دلیل قصه 
نمي تواند تمام و كمال با مخاطب حرف بزند و گويي ناگفته 
مي ماند. اين البته مشكل همه فیلم هاي استراتژيك نیست. 
زبان سینمايي و ادبیات در لفافه براي همین مواقع است كه 
كارگردان و فیلمنامه نويس بايد به آنها اهمیت دهند. الزامي 
وجود ندارد كه ش��عارهاي مهم فیلم به همان زبان شعاري 
بیان شوند، بلكه مي توانند در قالب و فرمي خلاقانه، جلوي 

چشم مخاطب درآيند. 
يكي از نقاطي كه مي توان در اين فیلم برجس��ته كرد بازي 
علي نصیريان است. قوت او در ارائه كاراكتري جذاب از يك 
مفتي وهابي از نكاتي است كه مخاطبان به آن توجه خواهند 
كرد. داس��تان ناقص فیلم البته به بازي نصیريان هم ضربه 
زده است. »ش��كارچي شنبه« تجربه پیش��ین نصیريان با 
شیخ طادي اگرچه براي او هزينه هاي سنگیني داشت، اما 
او را از همكاري با شیخ طادي بازنداشت. نصیريان مقتدرتر 
و توانمندتر از »شكارچي شنبه« بازهم مقابل دوربین شیخ 

طادي رفته و به ايفاي نقش پرداخته است. 
از طرفي حض��ور پررنگ نماده��ا مانند بنا كردن مس��جد 
روي آب و ناق��ص الخلق��ه ب��ودن فرزند مفت��ي وهابي كه 
ماحصل رابطه اي احتمالاً نامش��روع در جنگ هاي طالبان 
در افغانستان اس��ت، هم كمكي به قصه نمي كند. شايد اگر 
به جاي نمادپردازي از نمايش پرچم داعش گرفته تا پرچم 
امريكا، تلاشي در جهت يكدست شدن فیلمنامه در نسخه 

جديد صورت مي گرفت، كار بسیار موفق تر مي نمود. 
موس��یقي »امپراطور جهنم« البته مانن��د همه كارهاي 
علیقلي كم نظیر است. از آنجايي كه اين فیلم لوكیشن هاي 
مختلف��ي را تجربه مي كن��د و نماهايي ش��رقي و عربي و 
اروپايي دارد، اما قدرت موسیقي به شكلي است كه به كار 

ارزش مي دهد. 

  محمدصادقي
رس�انه مل�ي اع�ام ك�رد ب�ه اي�ن ش�رط ك�ه پوش�ش 
مدعوي�ن مراس�م اختتامي�ه س�ي و شش�مين جش�نواره 
 فيل�م فج�ر، اس�تاندارد و مطاب�ق ب�ا ع�رف جامع�ه
 اس�امي- ايراني باش�د، اين مراس�م را پخش خواهد كرد. 
پخش مستقیم مراسم افتتاحیه و اختتامیه جشنواره فیلم فجر، چند 
سالي است كه در تلويزيون متداول شده و در سال هاي اخیر شبكه 
نمايش سیما، وظیفه پوشش تصويري اين دو مراسم را بر عهده گرفته 
است. به رغم اينكه شبكه نمايش سینما در طول سال كنداكتور تقريباً 
ثابت پخش فیلم و سريال دارد و درگیر تولید و پخش برنامه نمي شود، 
اهمیت جشنواره فیلم فجر تا حدي براي تلويزيون زياد است كه به 
طور موقت هم كه ش��ده مأموريت اصلي ش��بكه »نمايش« را كنار 
مي گذارند و به جاي آن پوشش زنده مراس��م افتتاحیه و اختتامیه 
جش��نواره فیلم فجر را بر عهده مي گیرند؛ شانسي كه نصیب ديگر 
شبكه هاي تلويزيوني نمي شود. با اين وجود تماشاگران شبكه نمايش 

و آنهايي كه از چند و چون جش��ن ها و مراسم هاي سینمايي باخبر 
هستند، متوجه مي شوند كه برخي از قس��مت هاي مراسم ناگهان 
از پخش زنده خارج ش��ده و حتي دوربین صداوسیما به طور كاملًا 
برنامه ريزي شده اي از پخش برخي از تصاوير اين مراسم خودداري 
مي كند. همین مس��ئله باعث ش��ده تا حتي پخش زنده اختتامیه 
جشنواره امس��ال هم با اما و اگر هايي روبه رو شود. رسانه ملي شرط 
خود را براي پخش مستقیم مراسم اختتامیه اعلام كرده است. محمد 
حسام پور، مدير تأمین شبكه نمايش سیما مي گويد: پوشش عرفي و 
مرسوم در جامعه، پوشش استاندارد و مورد قبول آحاد جامعه است 
و تلويزيون هم منعكس كننده آن است. طبعاً در جايي كه پوشش و 
كلام تعارض جدي با عرف مرسوم در جامعه ايراني و اسلامي دارد، 

تلويزيون نبايد آن را به طور كامل پخش كند. 
مسئله پوشش خارج از عرف برخي از حضار در مراسم هاي سینمايي 
باعث شده تا سال گذشته نیز تلويزيون از نمايش تصاوير بسته برخي 
از بازيگران حاضر در اختتامیه فیلم فجر خودداري كند. علاوه بر اين 
 سال گذشته بود كه در جشن حافظ، مسئله نوع لباس مهمانان زن 
حاضر در جشن، باعث انتقادهاي شديدي شد. اين انتقادها باعث بروز 
تنش هاي رسانه اي شد و در نهايت چند چهره حاضر در جشن حافظ 
مجبور شدند درباره نوع پوشش خود به افكار عمومي پاسخ دهند. 
امسال جشنواره فیلم فجر با حذف مراسم فرش قرمز كه شامل حضور 
بازيگران و عوامل فیلم هاي حاضر در جشنواره روي ردكارپت و مراسم 
عكس يادگاري بود، باعث شد تا حذف برخي از تجملات جشنواره، 
ضمن آنچه صرفه جويي در هزينه هاي جشنواره باشد تا  حد زيادي 

فضا براي پوشش هاي غیر استاندارد را كم كند.

 افزایش فارسی آموزان در ونزوئلا 
با تلاش های سفارت ایران

ب�ا  ونزوئاي�ی  آم�وزان  فارس�ی  گردهماي�ی  دومي�ن 
معرف�ی نظ�ام آموزش�ی بني�اد س�عدی وكت�اب ه�ای گام 
اول ومين�ا در كاراكاس، پايتخ�ت ونزوئ�ا برگ�زار ش�د.

اين گردهمايى  با حضور  س��فیر ايران و بیش از 80 فارس��ى آموز 
برگزار شد. در اين مراسم  سفیر ايران در ونزوئلا، مصطفى اعلائى 
در ديدار با دانشجويان زبان فارسى شركت كرد و گفت كه افزايش 
روابط فرهنگى به افزايش رواب��ط در همه حوزه ها كمك مى كند. 
اعلائى همچنین از ايجاد فضاهای بیشتر برای يادگیری زبان فارسى 
خبر داد تا تعداد بیشتری از ونزوئلايى ها بتوانند به صورت رايگان از 
دوره های آموزش زبان فارسى بهره مند شوند.بر اساس اين گزارش، 
با توجه به اقداماتى كه  س��فارت جمهوری اس��لامى ايران صورت 
داده اس��ت، يادگیری زبان فارس��ى در ونزوئلا تقويت شده است. 
گسترش زبان فارسى در اين كشور موجب تقويت همبستگى میان 
بخش های فرهنگى مختلف میان دو كشور خواهد شد. كلاس های 
آزاد زبان فارسى سفارت جمهوری اسلامى ايران اولین مدرسه برای 
يادگیری زبان فارسى است كه در كاراكاس ايجاد مى شود و همین 
اقدام موجب شده تا اين زبان هزارساله در سرزمین سیمون بولیوار 

بهتر شناخته شود.

    فرهنگ

سازمان اوج ادعاي پيمان معادي را تكذيب كرد
س�ازمان هنري رس�انه اي اوج، ادعاي پيمان معادي، كارگردان »بمب 
يك عاش�قانه« در نشس�ت خبري اين فيلم را كذب و نادرست خواند. 
پیمان معادي، كارگردان فیلم »بمب يك عاشقانه« در نشست خبري خود 
اعلام كرد كه سازمان اوج پیشنهاد همكاري در اين فیلم داشته است. محمد 
ذوقي، مدير روابط عمومي سازمان هنري رسانه اوج در گفت وگو با خبرنگار 
فارس درباره اين ادعا گفت: اين حرف ها از اساس كذب و باطل است و نمي دانم 
براساس چه دلیلي اين حرف ها را در نشست رسانه اي عنوان كردند. نه آقاي 

معادي و رفقايشان درخواست همكاري داشتند و نه رسانه اوج درخواستي در 
باب همكاري داشته است. وي در ادامه گفت: اين روزها سريال ها و فیلم هاي 
سینمايي كه توسط س��ازمان اوج تولید ش��ده با اقبال مردم، كارشناسان و 
رسانه ها مواجه شده است. هنرمندان علاقه مند به همكاري با سازمان اوج 
هستند، اما اين روشي كه آقاي معادي از آن استفاده مي كند، درست نیست. 
ذوقي در خاتمه تأكید كرد: هنرمندان در نشست هاي خبري و مصاحبه هاي 

مطبوعاتي دقت كنند تا حرف متقن و صحیح به رسانه ها ارائه دهند. 

نگاهي به فيلم سينمايي »بمب« ساخته پيمان معادی

هجو »مرگ بر امريكا« در »بمب« دوتابعیتی!

  جواد محرمي
 كارگ�ردان فيل�م س�ينمايي »بم�ب« اصرار 
زيادي دارد تا واژه عش�ق را به فيلمش الصاق 
كن�د و در نامگ�ذاري اي�ن كار را ب�ه توصي�ه 
دوس�تان امريكايي اش كرده است، اما مشك 
آن اس�ت كه خود ببويد. ش�اعرانه و عاشقانه 
بودن ب�ه هيچ اث�ري الصاق ش�دني نيس�ت. 
تمايل به بازنمايي دوره اي مهم از تاريخ كشورمان 
چند سالي اس��ت كه از س��وي برخي فیلمسازان 
مشاهده مي شود و آثار خوبي هم در اين رابطه تولید 
شده است. سال گذشته بهترين فیلم جشنواره فجر 
يعني ماجراي نیمروز به همین دوره يعني ابتداي 
دهه 60 اختصاص داشت؛  فیلمي كه در آن شاهد 
خشونت بي حد و حصر و افراطي گروهك منافقین و 
ترورهاي كور آنها بوديم و تصويري دقیق از اتفاقات 
آن دوران و البته مظلومیت نیروهاي انقلابي ارائه 
مي داد و البته توانس��ت نظر قاطبه كارشناس��ان 
سینما را نیز به خود جلب كند و فیلمي تأثیرگذار، 

جذاب و ماندگار در سینماي ايران لقب بگیرد. 
شايد سروصدايي كه سال گذشته فیلم »ماجراي 
نیمروز« ايجاد كرد، باعث ش��ده تا عده اي به فكر 
بیفتند تا قرائت مورد علاقه خود را در پاسخ به آن 
فیلم ارائه دهند. پیمان معادي در نشست خبري 
از خشونت دهه 60 سخن مي گويد و اين خشونت 
را در فیلمش به ش��عار »مرگ ب��ر امريكا« ارجاع 
مي دهد؛  شعاري كه به زعم او ريشه خشونت اين 
دهه است. اين دقیقاً همان آدرس غلطي است كه 
فیلمساز سعي در القاي آن دارد، ولي ضعف فیلم تا 

حدي تیر او را روانه سنگ مي كند. 
تجربه موفق در گیشه كه براي فیلمي چون »نهنگ 
عنبر« يك و دو رقم خورد هم مي تواند انگیزه اي 
براي پیمان معادي محسوب شود، اما نهنگ عنبر 
نگاه و رويكرد صادقانه تري در هجو برخي اتفاقات 

دهه 60 اتخاذ كرده بود. 
  اين يك عاشقانه نيست

آخرين ساخته پیمان معادي بر خلاف شعاري كه 

برايش انتخاب شده يك عاشقانه نیست؛ هجويه اي 
است كه فقر ساختار و ضعف كارگرداني آن را به 

محصولي كم رمق تبديل كرده است. 
فیلمساز در نشست خبري هم نمي تواند محتويات 
شعاري ذهنش را كه انگیزه ساخت فیلمش شده 
بیرون نريزد. »دهه 60 دهه خیلي خش��ني بود« 
معادي كتمان نمي كند ك��ه نام فیلمش را زماني 
كه در امريكا بوده به او پیش��نهاد داده اند. در واقع 
دوستان آقاي فیلمساز به او توصیه كرده اند عنوان 
فیلمش را با واژه عشق مزين كند تا شايد بمب او 
عاشقانه جلوه كند  اما علي القاعده مشك آن است 
كه خود ببويد نه آنكه پیمان معادي بگويد! جالب 
اس��ت كه معادي در ابتداي سخنانش در نشست 
خبري نیز براي بیان اينكه فیلمش درباره عشق 
است يا شاعرانه است، عجله دارد اما حقیقت اين 
است كه با نامگذاري و نیز بازي با كلمات هیچ اثري 
رنگ و بوي عاشقانه به خود نمي گیرد،  همانطور 
كه »بمب« را نمي توان اثري عاشقانه قلمداد كرد. 
در واقع مفاهیم را نمي توان با س��نجاق به چیزي 

الصاق كرد.
 معادي به كمك محمود كلاري صرفاً توانس��ته 
قاب هاي زيبايي بسازد كه آزار بصري كمي داشته 
باش��د  اما طراحي صحنه او نیز مانند ديالو گ ها، 
فضاس��ازي و بازي هاي فیلمش ش��عاري از كار 
درآمده اس��ت. او گرچه در فیلمش مي كوش��د 
اصلي ترين شعار انقلاب اسلامي يعني »مرگ بر 

امريكا« را هجو كند و تصويري كاريكاتورگونه از 
اين ش��عار ارائه بدهد  اما خود او به شكلي افراطي 

گرفتار شعار زدگي شده است. 
معادي جامعه و حال و هواي اجتماعي دهه 60 را 
به گل درشت ترين حالت ممكن هجو كرده است. 
مجهول و س��ردرگم بودن نقطه كانوني و نیز ثقل 
داس��تاني فیلم »بمب« آن را به اثري مغش��وش، 
آش��فته، بي هدف و س��ردرگم تبديل كرده است. 
لیلا حاتم��ي بي هدف تري��ن و بي اثر ترين تجربه 
بازيگ��ري اش را در »بم��ب« تجربه كرده اس��ت. 
شعارها و هجويه هاي فیلم او را پیش از اين و گاهي 

بهتر از او فیلمسازان ديگري نیز سر داده اند. 
  »بمب« هيچ حرف تازه اي ندارد

در فیلم »بمب« صداقت و حقیقت كالاي كمیابي 
اس��ت. جاي آدم ها در فیلم به ط��رز خنده داري 
جابه جا شده است. آنها كه فضاي دهه 60 را كمي 
درك كرده باشند، خوب به ياد دارند آن زمان چه 
اقشاري با اصابت چند موشك به تهران شبانه به 
مناطق شمالي كشور كوچ كردند و چه اقشاري 
خود را به میدان دفاع از جان و ناموس رساندند و 
اين چیزي نیست كه بشود آن را در ذهن نسل هاي 
جديد جاب��ه جا كرد. هن��وز و همچنان وضعیت 
ترسوها و مبارزان عرصه دفاع از كشور عیان و قابل 
احصاست.  پرداخت صحیح و نه صرفاً افراطي از 
جامعه دانش آموزي و اجتماعي دهه 60 را پیش 
از اين به بهترين ش��كل در مجموعه آثار ماندگار 
قصه هاي مجید تجربه كرده بوديم، اما بمب معادي 
در بازنمايي آن دوره به شدت افراطي، مغرضانه و 
يكسويه دست به روايتگري زده است. با اين حال 
اين همه اشكال فیلم او نیست. بمب همانطور كه 
ذكرش رفت، از ساختار روايي پر اشكال و به شدت 
ناصادقانه اش لطمه اساسي خورده است. فیلمساز 
از اساس تكلیفش را با جنس مخاطبي كه براي او 
فیلم ساخته معین نكرده است، برخي سكانس ها 
و ديالوگ ها به سینماي نازل كمدي پهلو مي زند 
كه در كنار برخي ژست هاي شبه روشنفكرانه فیلم 

كاملًا بي قواره به نظر مي رسد. 
اي كاش فیلمس��از دوتابعیتي كشورمان كه زاده 
شهر نیويورك و كشور امريكاست و به قول خودش 
نام اثرش را نیز دوس��تاني از امريكا به او پیشنهاد 
داده اند و در فیلمش ش��عار مرگ ب��ر امريكا را به 
سخره مي گیرد،  به جاي اين همه وامدار بودن از 
امريكا مانند ابراهیم حاتمي  كیا صرفاً از امريكايي ها 
تكنیك سینما را ياد مي گرفت و آن تكنیك را نیز 
در خدمت مردم كش��ورش قرار مي داد. اي كاش 
فیلم پیمان معادي به لحاظ استانداردهاي فني و 
تكنیكي سینما امريكايي بود، با حلوا حلوا كردن 
دهان شیرين نمي ش��ود. همانطور كه با عاشقانه 
و ش��اعرانه خواندن نیز هیچ اثري رنگ لطافت و 
ظرافت به خود نمي گیرد. واقعاً مش��ك آن است 

كه خود ببويد... 

فيلمس��از از اس��اس تكليفش را با 
جنس مخاطبي كه ب��راي او فيلم 
س��اخته معين نكرده است، برخي 
سكانس ها و ديالوگ ها به سينماي 
نازل كمدي پهلو مي زند كه در كنار 
برخي ژست هاي شبه روشنفكرانه 
فيلم كاملًا بي قواره به نظر مي رسد

    خبر

طی نامه ای مطرح شد
درخواست پژمانفر از نوبخت برای اصلاح بودجه قرآنی

ناي�ب رئي�س كميس�يون فرهنگی مجلس ش�ورای اس�امی از ارس�ال 
نامه ای به رئيس س�ازمان برنام�ه و بودجه مبنی بر كاه�ش بودجه قرآنی 
و ع�دم تخصي�ص آن خبر داد و گف�ت: نتيج�ه آن امروز اعام می ش�ود.
حجت الاسلام نصرالله پژمانفر نايب رئیس كمیسیون فرهنگى مجلس شورای 
اس��لامى با اش��اره به عدم تخصیص اعتبارات قرآنى در س��ال های اخیر گفت: 
متأسفانه بودجه قرآنى در سال های اخیر با مشكلات زيادی مواجه بوده به طوری 

كه يا تخصص پیدا نكرده يا در روزهای پايانى تحقق يافته است.
وی با بیان اينكه امسال هم هنوز ريالى از بودجه قرآنى تخصیص نیافته است از 
بدقولى دولت انتقاد كرد و افزود: در اين مدت با وجود قول های مكرر مسئولان 
برای تخصیص اعتبارات قرآنى سال 1396، ريالى از بودجه قرآنى امسال محقق 
نش��ده كه اين امر نه تنها اعتراض جامعه قرآنى بلكه اعضای فراكسیون قرآن و 

عترت را نیز به همراه داشته است.
 نايب رئیس كمیس��یون فرهنگى مجلس شورای اس��لامى از ارسال نامه ای به 
رئیس سازمان برنامه  و بودجه خبر داد و گفت: من در اين نامه مراتب اعتراض 
خود را نسبت به عدم تخصیص بودجه قرآنى سال جاری و كاهش اين اعتبارات 
در سال 1397 اعلام كرده و خواستار تخصیص بخشى از اين اعتبارات و اصلاح 

روند كاهش بودجه قرآنى شدم.
حجت الاس��لام پژمانفر با بیان اينكه قرار بود ش��نبه پاس��خ اين نامه از سوی 
مسئولان برنامه و بودجه اعلام شود، خاطر نشان كرد: با توجه به داشتن جلسات 
دولت، ديروز فرصت پاسخگويى به نامه اعتراضى من به عدم تخصیص بودجه 

نبود و امروز نتیجه بررسى رئیس سازمان برنامه و بودجه مشخص مى  شود.

نگاهي به فيلم »شعله ور« ساخته حميد نعمت الله

دوزخ اما سرد!
»شعله ور« ساخته حميد نعمت الله در اولين سانس و دومين 
روز از نمايش فيلم هاي سي و ششمين جشنواره فيلم فجر در 
پرديس سينمايي ملت اكران شد. اين فيلم كه بازيگران اصلي 
آن امين حيايي و زري خوشكام هستند، داستان زندگي مردي 
را روايت مي كند كه احساس مي كند »عددي نشده« است 
و اين احساس او همه  زندگي اش را تحت تأثير قرار مي دهد!

»شعله ور« يك فیلم متوسط رو به پايین اس��ت كه يك فیلمساز 
باهوش آن را س��اخته اس��ت. مهم ترين نكته درباره فیلم شعله ور 
اورجینال بودن ايده ها و فضاها ي خاصي است كه در تخصص زوج 
حمید نعمت الله و هادي مقدم دوس��ت اس��ت و اين دو نفر در آثار 
قبلي شان به خوبي اين ايده هاي بكر و مؤلف را براي خودشان نگه 
داشته  و از كس��ي كپي نكرده اند. جايي ديگر يا فیلمساز ديگري را 
نمي توان پیدا كرد كه اين ايده ها در ذهنشان باشد و بتوانند به خوبي 

در فیلم پیاده كنند. 
اوج اين ايده ها و فضا س��ازي را در »بوتیك« و س��ريال »وضعیت 
سفید« اين زوج مي توان ديد. در واقع فضا و جهاني كه نعمت الله و 
مقدم دوست خلق مي كنند در سینماي ايران نمونه اي ندارد و كاملًا 
شخصي و براي اين دو نفر است. در سینماي كپي كار و بدون مؤلف 
ايران غنمیت است كه يك فیلمساز توانسته به يك سبك فیلمسازي 
انحصاري و مال خود برسد،اما مشكل كجا پیش مي آيد و عیب و ايراد 
و نقصان اين فیلم در كجاست. بايد گفت كلًا دنیايي كه نعمت الله 
خلق مي كند براي عصر و جهان امروز دنیاي كوچكي است و حرف 
زياد و تازه اي براي گفتن ندارد. در واقع در يك فرهنگي كه همیشه 
درباره واپس گرايي است و میلي به جلو رفتن ندارد، حالا فیلمساز هم 
بخواهد روي همین موضوع مانور بدهد و ايده اي براي جهان نو و تازه 
پیرامونش نداشته باشد و همواره با محافظه كاري و ترس با جهان 
مدرن و تغییرات پیرامونش برخورد كند و فیلمساز تازه همین نگاه 
را به مخاطبش منتقل كند كه مثلًا چه نیازي است كه تلاش كني؟ 
چه نیازي است تغییر كني ؟بشین و دمي خوش باش. در واقع اين 
نگاه عافیت طلبانه و باري به هر جهت را نسبت به تغییرات جهان 

مانیفست و ديدگاه خودش در فیلمسازي كند. 
»شعله ور« فیلم خفیفي است، يعني مي شود نكات خوب و بكري در 
فیلم جست وجو كرد، مثلًا در میزانس و طنز شعله ور يا حتي بازي 
امین حیايي اين موارد را پیدا و برجس��ته كرد يا اينكه فیلم لحن 
خاص و ذوق ورزي هايي دارد. دور همي دوست داش��تني در فیلم 
هست كه خوب درآمده اس��ت. در واقع بايد گفت »شعله ور« فیلم 
سطح بالايي نیست. هیچ وقت نمي ش��ود در يك كلیت اثر را قابل 
قبول دانست. فیلم در كلیتش آن زور و قوت لازم را ندارد و فقط در 

بعضي از اجزا مورد پسند مخاطب قرار مي گیرد.  
»شعله ور« اثري درباره زيبايي شناسي زشتي است و حمید نعمت الله 
مي خواهد بگويد كه مي تواند همه چیزهاي ناخوشايند، نفرت انگیز، 
نكوهیده و منفور را به شكل سحرانگیزي ترس��یم كند. اين فیلم 
ترسیمي است از دوزخ اعتیاد؛  دوزخي نه گرم و سوزان بلكه دوزخي 

سرد و كشنده. 

ايزد  مهرآفرين     يادداشت


